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Krščanski model dražine lmgm  ggtg italijanske OOMU
Katoliška Cerkev se skupaj z drugimi 

zaveda krize, v katero je danes zašla dru
žina. Zato posveča družini vedno večjo 
skrb. Na zadnjem koncilu so o družini raz
pravljali v konstituciji Cerkev v sedanjem 
svetu (GS). Prihodnja sinoda škofov, ki bo 
meseca oktobra, bo posvečena družini. Tu
di naša goriška Cerkev si je zastavila za 
Prihodnje leto kot posebno temo ravno 
razmišljanje o družini. Cerkev torej ne gre 
mimo tega pekočega problema oz. krize, 
v katero je sodobna družina zašla v de
želah industrializiranega sveta.

MODEL KRŠČANSKE DRUŽINE 
Toda, kadar kristjani govorimo o druži

ni, je potrebno, da najprej v družino ve
rujemo, da verujemo to, kar je Jezus o 
družini razodel in potrdil. Kajti kot verni 
kristjani ne moremo in ne smemo mimo 
tega, kar je Jezus Kristus učil o družini; 
njegov nauk je za nas nespremenljivi te- 
melj in nespremenljiva vsebina družine. 
Rekel bi, da moramo verovati v Kristusov 
model družine. Ta model obsega:

1. Monogamično zakonsko zvezo. En mož 
imej eno ženo, ena žena imej enega moža. 
To ni samo po sebi umevno, ker so še 
vedno družbe, ki dopuščajo mnogoženstvo 
v eni ali drugi obliki.

2. Krščanski zakon je nerazvezljiva vez 
med možem in ženo, ki jo samo smrt more 
razvezati. Ta Jezusova zahteva je težje 
umljiva kot prejšnja. In vendar so Jezuso
ve besede v evangeliju jasne in še bolj 
jasna je praksa Cerkve od apostolskih ča
sov dalje. Zadnji koncil je to lastnost kr
ščanskega zakona znova potrdil, da bi 
nihče o njej ne dvomil.

3. Krščanski zakon in s tem družina naj 
Požene iz svobodne odločitve in ljubezni 
Pred zakonom in naj vztraja v zakonu, in 
sicer zato, ker le ljubezen osrečuje člove
ka. Zakon in družina pa sta za srečo za
koncev in otrok.

To je model krščanske družine kot iz
haja iz nauka Jezusa Kristusa in njegove 
Cerkve. To je model družine, v katerega 
moramo verovati in ga zagovarjati, tudi 

ê nam vedno ni vse jasno.

LAIČNI MODEL DRUŽINE 
Na g o rn je m  m o d e lu  d ru ž in e  j e  n a s ta la  

k r š č a n s k a  Evropa. Vztrajala j e  d o  Martina 
L u tra , p o n e k o d  s k o r o  d o  d a n a š n j ih  d n i. 
S e d a j j e  t a  m o d e l p o  v se m  in d u s t r ia l iz i r a 
n e m  s v e tu  v  k r iz i. Kar j e  Kristus p re n o 
s i  in  je  Cerkev č u v a la , h o č e jo  s e d a j  p r e 
o b rn i ti .  Civilna d ru ž b a  j e  z a to  vpeljala 
ra z p o ro k o , u z a k o n ila  sp la v  in  m n o g i zag o 
v a r ja jo  še s v o b o d n o  l ju b e z e n  in  p r e d z a k o n 
sk e  sp o ln e  o d n o se . Pravijo, d a  je  v se  to  
Potrebno za  s re č o  l ju d i .  Hočejo to r e j ,  d a  
se  p o v rn e m o  k  m o d e lu  d ru ž in e  k o t  j e  b ila  

Pred Kristusovo r e fo rm o .

To je tista globoka kriza, ki je zajela 
sodobno družino, tudi slovensko tostran in 
°nstran državne meje.

Kr is t ja n  m o ra  iz b ir a t i m e d  e n im
IN DRUGIM MODELOM 

Mi t u  m e s to , d a  b i  p o g la b l ja l i  v se b in o  
®nega in  d ru g e g a  m o d e la , naj b o  d o v o lj, 
d a  s m o  o b a  o m e n ili , k a j t i  s le h e rn i  k r i 
s t ja n  s to j i  d a n e s  p r e d  iz b iro , a li  se  o d lo č i 
za k r š č a n s k i  m o d e l d ru ž in e  a l i  p a  za  la ič 
n i m o d e l, k o t  g a  z a g o v a r ja  c iv iln a  d ru ž b a . 
I z b ira t i  m o r a  vse ž iv lje n je . Začne se  ze  
Pred z a k o n o m  m e d  z a ro č e n c i. Kako b o d o  
P rež iv e li t a  čas sv o je g a  p o z n a n s tv a ?  Bodo 
sledili s ta ln e m u  n a u k u  Cerkve, d a  p re d  
Z ak o n o m  n im a jo  z a k o n s k ih  p ra v ic ?  Ali b o 
do s le d ili  n a u k u  s v e tn ih  m o d r ija n o v , k i 
ženijo, da je t i s t im , k i  se im a jo  r a d i ,  vse 
d o v o ljen o ?

Iz b ira  se  p o te m  b re z p o g o jn o  p o ja v i  p re d  
sk le n ilv ijo  z a k o n a . Vsak ž u p n ik  j e  d o lžan , 
^3 n o v o p o ro č e n c e m  z a s ta v i  u s o d n o  v p ra  
Šan je , a l i  ž e l i jo  s k le n it i  n e ra z v e z ljiv  za- 
k° n  In  si o s ta t i  z v e s ti  v  s re č i  in  n e s re č i, 
v z d ra v ju  in  b o le z n i, v  m la d o s t i  In  staro- 
s t i- M o re jo  n a m re č  i t i  p r e d  c iv iln eg a  za- 
stoPnika in  ta m  s k le n it i  z a k o n  b re z  te h  
^htev.

v  preteklosti je b i la  ta izbira dokončna, 
*t*r so tudi državni zakoni o n e m o g o č a li

razporoko. Danes je drugače; vsak čas se 
moreta zakonca premisliti in doseči civil
no razporoko. Zato sta vsak dan izpostav
ljena »skušnjavi«, da se razideta. Vsled 
tega se morata nekako vsak dan znova 
odločati za krščanski model družine.

Vse te izbire pred zakonom, ob zakonu 
in v zakonu zahtevajo danes bolj zrele 
krščanske osebnosti kot v preteklosti, z 
večjim čutom osebne odgovornosti, zlasti 
pa večjo vero in zaupanje v Kristusa in v 
Cerkev. Kajti pojavlja se vprašanje, komu 
bolj zaupati: Kristusu in Cerkvi ali lju
dem? Kdo bolj pozna človeka in kdo ga 
bolj ljubi, Kristus, ki je določil svoj mo
del družine, ali ljudje, ki ta model po 
svoje obračajo? Odgovor za kristjana bi 
ne smel biti težak.

Zavedal pa se je Jezus Kristus, da zah
teva od človeka veliko, ko je rekel: »Kar 
je Bog združil, tega naj človek ne loči.« 
Zato je dvignil zakon v čast zakramenta, 
to je v znamenje, ki deli milost, božjo 
pomoč, ki jo zakonci v družini potrebu
jejo. Zaradi opisanih razmer danes zakon
ci in družina to božjo pomoč bolj potre
bujejo kot v preteklosti. Krepi naj jih Je
zusova obljuba: »Prosite in se vam bo 
dalo.« In zagotovilo apostola Pavla: »Bog 
je zvest in vas ne bo pustil skušati prek 
vaše moči.« Četudi je danes zvestoba kr
ščanskemu modelu družine težja kot prej, 
je še vedno mogoča in nujna.

BESEDA DUHOVNIKOM
Pa še beseda nam duhovnikom. Mi ima

mo veliko opraviti z družinami, z ljudmi 
pred zakonom in v zakonu. Potrebno je 
zato, da mi sami prvi verujemo in zaupa
mo v krščanski model družine; da v svo
jem pouku od njega ne odstopamo. Ne 
pozabimo: prvi udarec krščanski družini 
je zadal teolog Martin Luter. Da ne bomo 
hodili za njim in odstopali od modela kr
ščanske družine, kot ga je obnovil Jezus 
Kristus in kot ga je zvesto očuvala Cer
kev. Mi moramo oznanjati Jezusov nauk 
in ne modrosti ljudi.

K. H.

Italijanska notranja politika je 
polna vijug in vsakovrstnih kri
žišč, da ji težko slediš in jo še 
težje razumeš. To se je izkazalo 
tudi v preteklih tednih po zadnjih 
junijskih volitvah. Čeprav so bile 
uradno le »upravne volitve«, so 
vendar imele veliko politično te
žo. To se je predvsem pokazalo 
v odnosih do druge Cossigove vla
de. Komunistična partija, ki je 
šla v volilni boj predvsem pod ge
slom, da mora sedanja Cossigova 
vlada pasti, je videla, da so se 
njene želje razpočile kot milnica. 
Volitve so Cossigo še bolj u trd i
le, ko so volilci v večjem številu 
glasovali za stranke, ki sestavlja
jo  sedanjo vlado, dočim je parti
ja  skoro povsod v državi izgubila 
na glasovih in na številu izvolje
nih zastopnikov.

ZADEVA 
COSSIGA-DONAT CATTIN

Ali partija se ne vda tako zlepa. 
Že med volitvami je sprožila afe
ro Cossiga-Donat Cattin. Izrabila 
je  namreč neprijetno zadevo Mar
ka Donat-Cattina, sina demokr- 
ščanskega veljaka Karla. Njegov 
sin je  zašel med teroriste. Trdili 
so, da je Cossiga obvestil očeta, da 
policija išče Marka in da je  zato 
ta  lahko zbežal v inozemstvo.

Zadeva je prišla po volitvah 
pred posebno parlam entarno ko
misijo. Ta je z večino glasov p r i
znala, da Cossiga ni kriv. Toda ve
čina je bila prenizka, zato je  mo
ral m inistrski predsednik pred ce
lotni parlam ent (poslansko zbor
nico in senat), da se izreče o nje
govi krivdi. Parlam ent je  o zadevi 
razpravljal ves pretekli teden. 
Skoro tisoč ljudi je pet dni zapo
redoma govorilo ali vsaj poslušalo 
o tej zadevi. Govorniki, ki so se 
zvrstili, so pa vsi bolj ali manj

Perzijski šah je umrl
Še pred tremi leti je  perzijski šah Reza 

Pahievi bil med najmogočnejšimi možmi 
tega sveta; ob sm rti in  pogrebu pretekli 
torek v Kairu je  pa komaj zaslužili nekaj 
več pozornosti v svetovnem tisku. Njegovi 
nekdanji prijatelji v zapadnem svetu so 
na pogreb poslali le m anj pomembna za
stopstva. Znova se je  izpričalo, kako je 
politika nekaj varljivega: če si na oblasti, 
nekaj veljaš, če te vržejo s stolčka, si 
manj kot navaden smrtnik.

Pokojni perzijski šah je  imel razgibano 
preteklost za sabo. Na prestol je  prišel 
med drugo svetovno vojno, ko je  Perzija 
oz. danes Iran  bila praktično v rokah 
Amerikancev, Angležev in Sovjetov. Vsi ti 
so med vojno imeli v Perziji svoja močna 
vojaška oporišča, saj je preko Perzije šla 
večina vojaške pomoči Sovjetom. In ta  
pomoč je hila ogromna. Spomnimo tudi, 
da je  bila prva medzavezniška konferenca 
med vojno ravno v Teheranu leta 1943.

Po končani vojni je  šah Reza Pahievi 
vladal kot absoluten Vladar, toda ni imel 
sreče v zakonu. S prvo ženo ni imel mo
ških potomcev, druga žena, znana lepa 
Soraya, je  bila nerodovitna. Po koranskem 
pravu pa vladar mora imeti moške po
tomce. Zato se je  šah ločil od Soraye in 
vzel tretjo  ženo Sarah Dibo. Ta mu je 
dala zaželenega prestolonaslednika in še 
troje drugih otrok.

Vse je kazalo, da bo vladal brez večjih 
težav, kot svojevrsten iluminističen vladar 
20. stoletja, ki je  sklenil, da bo svoje 
ljudstvo prevzgojil s šolami in zemljiški
mi reformami, podobno kot je  storila ce
sarica Marija Terezija v Avstriji. Toda ča
si in razmene so bile sedaj drugačne. Šah 
je  s svojim zapadnim mišljenjem in zlasti 
z zemljiškimi reformami prizadel domačo

šiitsko duhovščino, kateri na čelo se je 
postavil Homeini. Zgodilo se je, kar ni na 
Zapadu nihče pričakoval: Homeini in  za
grizeni muslimani so z revolucijo pregnali 
šaha in družino.

šah  se je  zatekel na Zahod. Vendar je 
bil že bolan. Zdravil se je  v ZDA, nazadnje 
v Egiptu. Toda proti raku danes človeštvo 
nima še zdravila. Tudi takšni mogočneži 
kot je bil šah, se mu morajo ukloniti. 
Osem najslavnejših zdravnikov ni moglo 
izgnanemu šahu pomagati, četudi pravijo, 
da njegovo premoženje presega dvajset 
m ilijard dolarjev. Ob njegovi sm rti je 
ostala nerešena zadeva ameriških talcev 
v Iranu.

Gospodarski položaj v Jugoslaviji
Na jugoslovanskih mejnih prehodih proti 

Italiji in Avstriji se kopičijo vreče kave.
V Jugoslaviji namreč sedaj ni dobiti kave 
po nobeni ceni, zato mnogi hodijo preko 
meje kupovat kavo. Ker je  pa nosijo v 
svojo državo večje količine kot je  dovolje
no, jim  jo cariniki plenijo. Pravijo, da so 
zato na carinarnicah že celi kupi kave.

Trenutno imajo v vseh letoviščih zelo 
visok obisk gostov, zlasti tujcev. Ista in 
Dalmacija sta polno zasedeni. Draginja pa 
raste; v prvih šestih mesecih je narasla 
za 25,2 %, piše »La Voce del Popolo« z 
Reke. Isti časopis tudi toži, kako nego
spodarsko postopajo v novih gradnjah. 
Ugotovili so, da je na novih stavbah, zgra
jenih zadnjih 10 let na Reki, za pet mili
jonov novih dinarjev škode zaradi nemar
nosti.

Prav res, naša civilizacija je po
zabila, da je rojena iz Kristusove 
krvi (AIexis Carrel).

ponavljali iste stvari. Po naše bi 
rekli, da so mlatili prazno slamo. 
Zaključek te mlatve je bil v ne
deljo 27. julija, ko so parlamen
tarci glasovali, ali je Cossiga kriv 
ali ni kriv. Z večino glasov je bilo 
sprejeto mnenje, da Cossiga ni 
zakrivil nič protizakonitega. Tako 
je propadel predlog partije, da je 
treba zadevo še naprej preiskova
ti, kot tudi predlog misovcev, da 
je treba Cossigo postaviti pred 
ustavno sodišče.

Takšen izid je bilo pričakovali 
od vsega začetka, toda italijanski 
parlam entarci morajo mlatiti pra
zno slamo, ker bi sicer ne bili 
politiki.

BOJKOT 
GOSPODARSKIH DEKRETOV
Medtem ko so se v parlamenLu 

potili za prazen nič, je gospodar
stvo šlo naprej svojo rakovo pot. 
Vlada je sicer izdala tri zakonske 
dekrete za omejitev draginje, to
da takoj so jih  razne sile začele 
bojkotirati. Povišali so IVO od 14 
na 15 %, za nekatere vrste blaga 
še celo več; določili so, da bo del 
socialnih prispevkov za zaposlene 
krila država; hoteli so tudi usta
noviti poseben solidarnostni sklad 
za pospeševanje industrije v zao
stalih predelih države. V ta sklad 
naj bi prispevali delavci 0,50 % 
od svoje plače. (Od sto tisoč 500 
lir.) A iz vsega tega najbrž ne bo 
nič. Solidarnostni sklad so za se
daj že zavrnili, k ostalim vladnim 
določbam so pa opozicijske stran
ke dodale toliko popravkov, da 
bo od prvotno zamišljenih dekre
tov ostalo prav malo.

GROZI BREZPOSELNOST
Vsi pa čutimo, kako draginja 

raste in z njo nevarnost brezpo
selnosti. Saj so se zamajali tudi 
tako veliki kolosi kot je Fiat. To 
največje italijansko podjetje je 
namreč zagrozilo, da bo po kon
čanih poletnih počitnicah moralo 
odpustiti 75.000 delavcev, češ da 
imajo v skladiščih toliko nepro
danih avtomobilov, da jih  nima
jo več kam spravljati. Tildi šte
vilna druga podjetja so v krizi in 
odpuščajo delavce. Kljub temu se 
vrstijo številne stavke in se napo
vedujejo nove zlasti v državnem 
tektorju  (železnice, letalski pro
met, finančne službe na m ejah in 
druge). Vsi kličejo: Vlada, poma
gaj! Toda če hoče vlada pom a
gati, mora denar vzeti državlja
nom v obliki davkov. Tega po 
nihče noče, kot smo videli. Zaradi 
tega stoji gospodarstvo v nekem 
začaranem krogu, iz katerega ga 
rešuje mala in srednja industri
ja  ter privatna obrt. Upajo na 
turizem. To so še edine veje ita
lijanskega gospodarstva, ki so ak
tivne; vsa velika, tako državna 
kot zasebna podjetja, so pasivna. 
Torej mali človek rešuje danes 
italijansko gospodarstvo.

Zaradi politične razgretosti 
strank so še vedno brez ustreznih 
odborov številne velike mestne 
občine, pokrajine in dežele. Tudi 
v teh telesih se stranke ne more
jo zediniti, kdo naj vodi upravo. 
Med temi je, kot vemo, še vedno 
tudi goriška občina in pokrajina, 
ter tržaška pokrajina. Tudi tukaj 
nimamo še ustreznih odborov in 
županov oziroma predsednikov.

Nasilje v Južni Afriki
Predsednik južnoafriške škofovske kon

ference nadškof Fitzgerald je  sporočil Apo
stolskemu sedežu, da so nedavno policijske 
oblasti zaprle in na brutalen način izpra
ševale tri redovnike, ki delujejo v dušnem 
pastirstvu. Pozneje so jih  izpustili.

G. nadškof Peter 
Cocolin 60-letnik

V krstnih knjigah furlanske 
župnije Saciletto stoji zapisano: 
Dne 2. avgusta 1920 se je rodil 
deček, ki so m u pri krstu dali ime 
Peter. Oče Francesco, mati Elisa 
Ceppellotti. Pozneje so župniki 
pripisali: posvečen v duhovnika 
dne 3. 6. 1944. Posvečen v škofa  
dne 3. 9.1967.

To so skopi podatki krstnih  
knjig, ki nam pričajo, da goriški 
nadškof Peter Cocolin obhaja v 
soboto 2. avgusta 60-letnico roj
stva. Ob raznih duhovniških jubi
lejih in obletnicah, ki smo jih ob
hajali, ne moremo tiho m im o te
ga življenjskega jubileja našega 
goriškega nadškofa.

Svojo duhovniško pot je začel 
kot kaplan v Krminu. Bili so zad
nji časi vojne in prvi časi po voj
ni. V  Krminu se je seznanil tudi 
s slovenskim ljudstvom  v Brdih 
in navezal dobre odnose z nekate
rimi Brici, posebno s pok. Ivanom  
Prinčičem. Gotovo ni sanjal, da 
jim  bo kdaj še škof. Tudi to se je 
zgodilo, potem ko je upravljal 
župnijo  v Terzo pri Ogleju, Oglej 
sam in končno za nekaj mesecev 
Župnijo sv. Ambroža v Tržiču. 
Tam ga je doletelo imenovanje za 
goriškega nadškofa po odhodu 
msgr. Andreja Pangrazia. Im eno
vanje za nadškofa je dobil 26. ju 
nija 1967. Po posvečenju v oglej
ski baziliki je prevzel vodstvo go- 
riške nadškofije 24. septembra 
istega leta. Trinajst let bo torej, 
kar vodi goriško nadškofijo. V 
teh trinajstih letih smo se z njim  
dobro spoznali in on nas, saj je 
že po vseh župnijah birmoval ali 
jih obiskal ob kaki drugačni pri
ložnosti. Tudi pastoralna vizita- 
cija se bliža koncu. Čaka ga le še 
slovenski del škofije, kar bo opra
vil prihodnjo jesen in zimo. Potem  
ko bo obiskal vso škofijo misli 
pripraviti posebno škofijsko sre
čanje, na katerem bi pregledali 
dušnopastirsko stanje v škofiji in 
pripravili ustrezen program za na
prej. V tem letu je pa slovesno 
začel obhajanje 1600-letnice prve
ga oglejskega koncila.

Gospod nadškof ima rad mladi
no, zlasti skavte, saj je kot kaplan 
v Krminu med prvim i po vojni 
začel s skavtsko organizacijo. Tu
di naše skavte rad obiskuje. Tako 
je preteklo nedeljo prišel mednje 
v Lepeno in zanje maševal. Pri
sotni so bili tudi številni starši, 
ki so prišli obiskat otroke. Tisti, 
ki so bili navzoči pravijo, da je 
bilo zelo lepo doživetje.

Gospodu nadškofu kličemo: Še 
na mnoga leta!
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jami [.Mia tmaM £bs Na obisku pri goriških skavtih
Kot človek in kot politik je bil Janez 

Evangelist Krek iskren demokrat, to se 
pravi zavzet za to, naj si ljudstvo samo 
vlada. Zaradi tega je dober del svojega 
političnega udejstvovanja tako v kranj
skem deželnem zboru kot v dunajskem 
parlamentu posvetil temu, da bi vsi držav
ljani dobili enake pravice, zlasti enako in 
splošno volilno pravico. V tem boju je 
stal med prvimi na okopih skupaj s teda
njimi socialnimi demokrati. Uspel je, da 
so sprva volilno pravico razširili, potem 
pa tudi priznali enako in splošno volilno 
pravico vsem državljanom.

Danes se nam to zdi samo ob sebi 
umevno, a v stari Avstriji, ki so ji ustavo 
izborili liberalci, to se pravi meščanski 
krogi, so ti budno čuvali, da so oblast 
ohranili sami. Zato je bila volilna pravica 
dolga desetletja omejena na aristokrate, 
na bogatejše sloje in uradnike. Ljudstvo, 
kmetje in delavci so mogli izvoliti soraz
merno zelo majhno število poslancev tako 
v deželne svete kot v dunajski parlament. 
Krekov napor je zato šel za tem, da bi 
vsi državljani postali enakopravni. Skupaj 
z drugimi je uspel, čeprav le malo pred 
prvo svetovno vojno. Seveda je pa takrat 
šlo za volilno pravico moških. Ženske so 
dobile to pravico šele po prvi oz. po drugi 
svetovni vojni.

Pa tudi kot človek je Krek bil demokrat, 
to je preprost, prijatelj vseh, dobrotnik 
vsem. Njegov mladostni znanec in prija
telj pok. župnik Jože Abram je spisal o 
njem drobno knjižico spominov; izšla je, 
če me spomin ne vara, sredi dvajsetih let 
v Gorici in je danes ni več dobiti. V tej 
knjižici ravno prikazuje Krekovo demokra
tičnost, preprostost, prijaznost, ki je takoj 
osvojila vsakega človeka.

SOCIALIST V ŽLAHTNEM POMENU 
BESEDE

Albin Prepeluh je bil Krekov sodobnik, 
toda politično na nasprotnem bregu, ker 
je bil pristaš socialne demokracije. Ta je 
o Kreku zapisal: »Umstveno in čustveno 
se je vživel v novo vero človeštva, v socia
lizem, ki je zanj prav tako izhajal iz kr
ščanstva. V njem je videl element, ki 
krščanstvo pomladi, mu vrne njegovo pr
votno svežost in tako pomore bednemu 
in zmotnemu človeštvu. Tej svoji filozof
ski podstavi je ostal zvest vse svoje živ
ljenje« (Zaliv 60/61).

Krek je bil »socialist«, ker je bil človek, 
kristjan in demokrat. Socializem mu je 
bil tista družbena ureditev, kjer bosta tu
di kmet in delavec dosegla svoje pravice 
in priznanje svoje človeške časti, kjer ne 
bosta manj vredna državljana v rokah ne
nasitnega kapitalizma. Toda ta njegova 
ljubezen do »zapostavljenih« je bila zdru
žena z enako ljubeznijo do svobode in de
mokracije. Zaradi tega je odklanjal dikta
turo in materializem. V svoji knjigi »So
cializem« piše: »Novodobni socializem je 
sprejel za svoj temelj načelo materializma 
in komunizma. Oboje nasprotuje krščan
stvu in zato je bilo treba boja proti 
njima.«

To je »socializem« Janeza E. Kreka. Za
radi tega sem se zmeraj čudil, kako so 
mogli njegovi poznejši učenci, krščanski 
socialisti v Sloveniji, iti v skupno zvezo s 
komunistično partijo in postati njeni po
močniki pri izvajanju njenega programa, 
ko so vedeli, da ne gre toliko za socialni 
program .temveč da gre v prvi vrsti za 
diktaturo proletariata. Kreku pa je bila 
vsaka diktatura tisoč milj daleč.

KREK SLOVENEC
Vse Krekovo delo je izhajalo iz njego

ve velike ljubezni do slovenskega ljudstva. 
Zaradi tega ljudstva je postal duhovnik, 
socialni organizator, politik, pisatelj. Svo
jemu ljudstvu je dal vse, kar je imel. Bla
gor slovenskega ljudstva mu je bilo naj
višje vodilo v njegovem javnem življenju. 
Osebno ni iskal in ni imel od svojega dela 
nobenega dobička. Čeprav poslanec, pred
sednik raznih gospodarskih zvez, posojil
nic je ubog živel in ubog umrl.

V tej ljubezni ga je med prvo svetovno 
vojno posebno mučila usoda njegovega 
ljudstva po vojni. Napovedi so bile groze
če. Zaradi tega je videl narodno bodočnost 
Slovencev v povezavi z južnimi Slovani v 
eni državi, Jugoslaviji. Če ideja o Jugosla
viji ni originalno Krekova, je udejstvitev 
te ideje z majniško deklaracijo v veliki 
meri Krekova osebna zasluga. Po njegovi 
smrti leta 1917 sta majniška deklaracija in 
ideja o Jugoslaviji šli svojo pot brez nje
ga. Toda brez Kreka bi prve Jugoslavije 
ne Imeli, brez prve bi pa tudi druge ne 
bilo.

V današnji Sloveniji se na vse to po
zablja, ker Slovenci tudi svojo zgodovino 
pišemo po trenutnih kapricah politike. Za
to pa se moramo mi zamejski Slovenci tem 
bolj okleniti Janeza E. Kreka v njegovi

predanosti demokraciji in svobodi, v nje
govi službi narodu in v skrbi za njegov 
obstoj.

Mislim, da tudi njegovi zamisli o Jugo
slaviji kot svobodni zvezi, federaciji vseh 
južnih Slovanov, ki naj sloni na svobodi 
in na demokratičnem ter socialno pravič
nem redu. Če Jugoslavija po zedinjenju 
leta 1918 ni postala takšna, kot si jo je 
Janez E. Krek zamislil, in če tudi dana
šnja ni takšna, zaradi tega ni potrebno Ju
goslavijo razbijati, temveč jo rajši preure
diti, da bo res svoboden in pravičen dom 
vsem njenim narodom in narodnostim. To 
je moj odgovor Fr. Jezi in tistim, ki Ka
toliškemu glasu očitajo, da zagovarja ob
stoj Jugoslavije. Kajti razbijati je lahko, 
kaj pa potem nastane, je drugačno vpra
šanje.

K. H.

Iz Beneške Slovenile
Srečanje na Kamenici

Dobili smo vabilo na vsakoletno kultur
no srečanje med sosednimi narodi, ki bo 
na Kamenici (Stara gora) v soboto 2. in
v nedeljo 3. avgusta. Iz priloženega progra
ma je  razvidno, da gre predvsem za »ša- 
gro«. Saj je napovedano, da bo v soboto 
ob 18. uri odprtje kioskov in  ples, v ne
deljo ob 15 uri sv. m aša (če bo sončen 
dan, bo hudo stati na soncu!), ob 16. uri 
pozdrav Brune Dorbolo-Strazzolini, zatem 
pa nastop folklorne skupine iz Rablja, 
tamburaške skupine iz Slovenjega Pliber
ka (Koroška), beneških zborov, ansambla 
»Beneški fantje«, furlanske skupine iz Pa- 
sian di Prato. Zaključilo se bo s plesom 
ob igranju »Beneških fantov*.

Umrl je salezijanec Lojze Gorkič
V Vidmu je  pretekli teden um rl in bil 

pokapan v petek 25. julija salezijanski 
b ra t pomočnik Lojze Gorkič. Pokojni je 
bil doma iz Vrtojbe, k je r se je  rodil leta 
1909 v zelo revni družini. Mati je  že zgo
daj postala vdova z dvema sinovoma. Sta
rejši Janez je  našel pot k  salezijancem in 
postal duhovnik. Lojze je  šel za njim , a 
ostal b ra t pomočnik. Bil je  izkušen čevljar.

V salezijanski družbi je  preživel skoraj 
50 tet. Bival je  po raznih salezijanskih hi
šah v Italiji, šal tudi na Portugalsko in se 
končno vrnil v Italijo. Ustavil se je  v sale
zijanski hiši v Vidmu, k jer je  preživel sko- 
ro 30 let. Ob zadnjem hudem potresu v 
Furlaniji se je  močno zavzel posebno za 
potresence v Beneški Sloveniji. Obiskoval 
jih  je in  jim  prinašal vsakovrstne pomoči. 
To je delal tudi s pomočjo dobrotnikov 
iz Goriške in  Tržaške, saj so številni darovi 
za potresence prišli v roke br. Lojzetu, ki 
jih  je potem razdelil od potresa prizade
tim  v beneških vaseh.

Zato ga smemo prištevati med dobrotni
ke beneških rojakov. Naj mu dobri Bog 
povrne za vse dobro, ki ga je  skrivaj opra
vil za salezijansko družbo in za žrtve po
tresa. V ta  nam en je  bil povezan z upra
vo »Katoliškega glasa«, k jer se je  v času 
po potresu pogosto oglašal.

Za starega skavta je  obisk poletnega ta
bora skoraj nujen. Celo taki fantje in 
dekleta, ki so z našo organizacijo imeli le 
bežen , stik v mladih letih, se radi prika
žejo, m orda že z lastnimi otroki.

Tudi sam sem se odpravil proti Lepeni, 
kjer letos taborijo goriškii -skavti in skav
tinje. Kraj tabora in vreme sta letos iz
redno ugodna; gre sicer za pojave, ki niso 
odvisni od same organizacije, vendar ved
no pripomorejo k uspehu ali neuspehu ta
bora.

Skavte in skavtinje sem ohiskal v dneh, 
ko doseže vzdušje višek, to se pravi, v 
dneh, ko so nujna dela končana in  se 
začne prijetno taborno življenje. Opazil 
sem takoj, da na taboru vladata red in di
sciplina kot v »lepih starih časih«, da »mu
larija« ne poseda po šotorih brez dela in 
da ni v programu praznih ur. Vse to  je 
seveda zasluga vodstva, zato sem se z nji
mi pogovoril o letošnjem taboru in  o na
šem skavtizmu na splošno. Skavtska or
ganizacija je  najbolj številna mladinska 
organizacija v zamejstvu in med krščan
sko usmerjeno mladino edina široko raz
širjena skupnost, zato se m i zdi, da njeni 
uspehi delajo čast vsemu zamejstvu, nje
ni neuspehi in težave pa so odraz proble
mov, ki jih  ima vsa naša mladina. Zato 
segajo vprašanja in odgovori tudi preko 
dogodkov na letošnjem taboru  in utegnejo 
biti zanimivi tudi za širšo javnost.

Prednost gre nežnemu spolu, zato beseda 
Zdenki, ki skupaj s Franko vodi podtabor 
skavtinj. Vprašanje:

ODKOD USPEHI SKAVTSKE 
ORGANIZACIJE?

Skavtska organizacija je še vedno zani
miva za mladino, kljub vsemu, kar bere
mo in slišimo o vseh mogočih krizah; tudi 
med nami v zamejstvu se organizacija 
krepi in razvija. Čemu to pripisuješ?

Odgovor: Skavtska organizacija sloni na 
delovanju v majhnih skupinah; te  skupine 
pa niso take kot jih  lahko mlad človek 
najde kje drugje: na to skupino je  posa
meznik veliko bolj vezan, ker ima v njej 
določeno odgovornost, ker ve, da je  sku
pini potreben in  da je  tudi od njega od
visen uspeh ali neuspeh. Tak pristop k or
ganizaciji daje mlademu človeku zadošče
nje; istočasno je  tud i posameznik odvisen 
od skupine in  se dobro počuti med prija
telji, ki im ajo enake želje in  težave. 
Ustvarjajo se tako skupine, ki živijo tudi 
izven organizacije; take skupine imajo naj
bolj uspešno delovanje, ker se člani med 
seboj dobro poznajo in vedo, kaj lahko 
eden od drugega zahtevajo. Vrednote, ki 
jih človek doživi v skupnosti so še posebno 
dragocene za mladino v zamejstvu. Vpra
šanja v zvezi z narodnostjo se v skupinah 
veliko lažje rešujejo in lažje je  mladim 
dobiti moč, da ne klonejo pred asimila
cijo.

Vprašanje: Kaj se ti zdi letošnji tabor?

Odgovor: Letošnji tabor dobro poteka. 
Proti vsem predvidevanjem se je  izkazalo, 
da sta red in disciplina možna in tudi nuj
na. To se je  pokazalo v vsem delovanju 
prvega tedna, ki je  bil v veliki meri po
svečen pripravljanju tabornega prostora. 
Prav ob tem delu je  potrebno, da vsi, 
skavti in skavtinje, sodelujejo in  pozabijo 
na vsakdanje ugodnosti te r  da vskladijo 
svoje zahteve z zahtevami ostalih. Na le
tošnjem taboru imamo tudi novega duhov- 
negavoditel ja, ki nam je s svojo mladostno 
sproščenostjo blizu in  je  prav gotovo pri
pomogel k  prijetnemu razpoloženju in od
prtosti med nami. Prizadeva si, da bi mi 
vsi globlje doživljali vero in da je  me bi 
sprejemali le zato, ker spada v »tradicijo 
in našo družinsko vzgojo. Imeli smo dve 
pripravi na mašo, tako da smo jo  znali 
bolje doživeti. Tudi najm lajši so pri tem 
sodelovali, čeprav vsega niso razumeli. Naš

Kamenčki
Ni prav in je prav

V tržaškem slovenskem dnevniku smo 
brali novico, ki jo posredujemo.

Pri junijskih volitvah v pokrajinski svet 
na volišču pri Judovcu (Altura) v Trstu ni 
bil razobešen lepak s slovenskimi volilni
m i navodili. Skrutinatorka Marta Ivašič 
je protestirala. Zatem so zadevo sprožili 
pred tržaškim občinskim svetom komuni
stični svetovalci. Pred nekaj dnevi so do
bili pismen odgovor, ki pravi, da je  trža
ška občinska uprava sklenila, da bo slo
venske lepake nalepila na voliščih, kjer 
Slovenska skupnost prejema vsaj pet od
stotkov glasov; pri Judocu pa naj bi SSk

prejela samo sedem glasov od skupnih 283.
Slovenski tržaški dnevnik se seveda za

radi tega huduje. Tudi m i se hudujemo, 
ker pravica se ne reže po številu glasov 
neke stranke. Je pa v odločitvi tržaške 
občinske uprave kljub tem u skrita neka 
resnica, namreč da moremo šteti za Slo
vence prav gotovo vse tiste, ki glasujejo 
za slovensko stranko; o tistih, ki glasujejo 
za italijanske stranke pa ne moremo ve
deti, kam pripadajo, dokler tega na kak 
drug način ne povedo, ko pa v volilni skri
njici zatajijo svoj narodni izvor.

če  je tržaška občinska uprava hotela slo
venskim  komunistom to povedati, ima 
prav.

(r+r)

Pravi prijatelji so včasih nepri
jetni (Louis Pasteur).

pristop k veri zahteva trezno in resno raz
mišljanje in  zavestno odločitev. Na leto
šnjem taboru smo se še v marsičem dru
gem odločili za nove pristope k delu. Upa
mo, da bo vse to  omogočilo duhovno in 
kulturno obogatitev vseh prisotnih in jih 
navajalo k primernemu doživljanju na
rave.

LETOŠNJI TABOR

Zatem sem se obrnil na Franko.

Vprašanje: Na taboru opažam dovolj re
da in discipliniranosti; programi so živahni 
in potekajo brez problemov. Kako ste to 
dosegli, kljub toliko opisani krizi mladine, 
ki po mnenju mnogih nima več nobenega 
smisla za klasične vrednote?

Odgovor: Z letošnjim taborom  smo v 
glavnem vsi zadovoljni, življenje v njem 
poteka brez večjih problemov m  vsi kažejo 
precejšnjo pripravljenost za sodelovanje. 
Mladi se namreč v družbi sebi enakih do
bro počutijo in  če se jim  znajo starejši 
primerno približati, če pokažejo razume
vanje za njihove težave, če jim  znajo sle
diti v njihovem iskanju in  v njihovi nego
tovosti, lahko iz njih  izvabijo ogromno 
silo. Nikakor ni res, da je mladina slaba, 
da je  nič več ne zanima. Prej bi rekla, da 
starejši nimajo časa, da bi se mladini pri
bližali, nimajo potrpljenja, da bi poslušali 
njihove želje, da bi upoštevali in  skušali 
razumeti njihove zahteve.

To gotovo ni lahko, vendar se edino v 
takem ravnanju daje možnost srečanja z 
mladino. Ni res, da so mladi neposlušni, 
nehvaležni, površni in  nedovzetni za vse 
vrednote. Nasprotno! Mladi ljudje so v bi
stvu izredno občutljivi in  nadvse cenijo 
pozornost, k i jim  jo  starejši izkazujejo; 
znajo upoštevati naklonjenost, prijaznost 
in tisti dialog, ki predpostavlja enakoprav
nost obeh sogovornikov.

Kriza, o kateri sedaj toliko govorijo, ni 
kriza mladine, pač pa kriza medsebojnih 
odnosov, kriza starejše generacije, ki se z 
mladimi nikakor ne more ujeti, in pa kriza 
mlajše generacije, ki se ji pogledi stare j
ših zdijo tu ji in nerazumljivi; gre torej 
za krizo, ki od zmeraj obstaja.

Na taboru skušamo vse te probleme ra
zumeti, govorimo o n jih  in želimo, da bi 
se v mladih zbudil čut za odgovornost, za 
razumevanje vsakogar in  za medsebojne 
odkrite in  iskrene odnose. Med seboj sku
šamo vzpostaviti prijateljske vezi in  na teh 
graditi taborno življenje. V ta  namen 
vključujemo v vodstvo tudi mlajše, da 
nam posredujejo potrebe in ideje svojih 
sovrstnikov. Predvsem pa si prizadevamo, 
da bi vse z razumevanjem poslušali.

Rezultati niso vedno odlični: marsikdaj 
se javljajo na eni in  na drugi strani razo
čaranja, nastopijo težave in  nejevolja; 
vendar je  pri vseh teh poskusih veliko 
dobre volje. Vsak tabor je  preizkusni ka
men za skavte in  za voditelje. Najlepše 
uspehe gradimo na najhujših težavah in 
razočaranjih. Upamo, da bo letošnji tabor 
eden tistih ,ki nam  bo omogočil, da se 
bomo vsaj za malenkost približali drug 
drugemu in tako stopili za korak naprej 
na poti razumevanja.

Versko livlienie na taboru
Za duhovno vzgojo na taboru je letos 

odgovoren Marjan. Vprašanje:

Kot vse mladinske organizacije je v zad
njem času tudi skavtizem v razvoju. Pod 
vprašajem je za mnoge tudi verski mo- 
ntent v njegovi vzgojni metodi. Nekateri 
se odločajo za vero in  okoli nje gradijo 
vse delovanje organizacije; drugi pa spre
jemajo samo karitativni del krščanskega 
nauka in se zanimajo predvsem za dobro
delne akcije. Kako ti gledaš na to?

Odgovor: če  hoče neka organizacija na
predovati in  vztrajati v pravilnem delova
nju, mora imeti močno in jasno idejno 
naravnanost. Krščanstvo je  za skavtizem 
kot nalašč, ker vsebuje duhovno življenje 
in akcijo. Oba aspekta se dopolnjujeta. 
Nekateri skavti delajo prav v item napako, 
ker vero izključujejo kot nepotrebno ali 
ji dajejo šale drugotni pomen: češ, saj se 
da vse izpeljati tudi tako.

Gotovo, toda v tem primeru nekaj le 
manjka. In to se prej ali slej pozna. Kaj 
storiti s takimi skavti? Jih odsloviti in 
jim reči, da ni zanje prostora? Idealno bi 
bilo imeti vse skavte z dobro versko pra
kso; ker ni tako, moramo vsem pomagati, 
da bodo vedno globlje doumeli, da je  vera 
velika vrednota, ki vsem akcijam daje p ra
vi smisel.

Kot duhovni vodja skavtov se že celo le
to trudim, da bi to razumeli. Tudi na ta
boru bomo imeli zato en dan zbranosti.

Kristusov duh mora prežemati vse skavt
sko delovanje. Na tem  področju čaka vse 
nas, ki se z njimi ukvarjamo veliko dela, 
potrpežljivosti in razumevanja. Osebno 
sem velik optimist, ko gre za delo z mla
dino. Mladi so včasih sposobni dati zelo 
veliko od sebe. Prepričan sem: če veliko 
zahtevamo, bomo dobili tudi njihov od
govor.

Vprašanje: Kako se ti zdi ta tabor.

Odgovor:. Dal sem skozi veliko 'taborov 
v različnih režijah in z različnimi progra
mi; na izrazito skavtskem taboru pa sem 
letos prvič. V enem stavku lahko rečem, 
da sem z njim zadovoljen. Predvsem bi 
rekel, da je  to zasluga vodstva, ki je  ure
jeno na zelo demokratični podlagi. Všeč 
so m i jasne ideje, kaj hočemo doseči. To 
se je pokazalo že pri pripravi na taborje
nje. Prepričan sem, da bo vse šlo, če vod
stvo drži skupaj. Pri naših načrtovanjih 
in v molitvi se na to  večkrat spomnimo.

Največja pomanjkljivost na taboru  je 
po mojem prem ajhna odgovornost skavtov 
za naloge, ki so jim  zaupane. Zato pozi
vamo tudi straše, da bi se doma večkrat 
spoprijeli s tem problemom, ki je splošno 
razširjen med mladimi.

Na taboru je važno tudi duhovno živ
ljenje, ki ga nočemo vsiljevati; vendar ne
katere točke m orajo biti. Imamo skupno 
ju tranjo  in večerno molitev in  molitev 
pred jedjo. Posebej lepo so se Obnesle 
maše in  priprava nanje: en dan imamo pri
pravo za mašo po skupinicah, drugi dan 
pa mašo. Tako občutijo, da je  m aša njiho
va in da predstavlja središče dneva.

VZGOJA NA TABORU

Mauro vodi podtabor izvidnikov s po
močjo nekaterih roverjev. Vprašanje:

Spričo modernih časov in  novosti, ki jih 
prinašajo zadnja leta se nekateri skavti 
umikajo v naravo in iščejo v njej klasične 
vrednote skavtizma; drugi pa, nasprotno, 
vse to zavračajo in se predvsem zanima
jo za velike svetovne probleme, za vpra- 
šanka družbe in mladine. Kako pojmuješ 
delovanje skavtske organizacije?

Odgovor: Omejim se izključno na temo 
vprašanja, ker bi bil odgovor dolg in kom
pliciran, če bi se poglobil v, probleme 
vzgojne metode; predvsem poudarjam  iz
redno važnost, ki jo  im a narava že v p r
votni zamisli skavtizma. Vzgoja mladih 
fantov in  deklet obstaja prav v tem, da 
se naučijo spoznavati v naravi njena vid
na in nevidna sporočila ter jo  zaradi tega 
spoštovati, ljubiti in  ščititi: vse to pomeni 
borbo za svetle in zdrave ideale.

Seveda je  namen vzgoje tudi, da preko 
narave spoznava mladina njenega Stvarni
ka, saj m orata v njej fant in  dekle postati 
vem a pa tudi poštena državljana. Kako 
bi bilo vse to  mogoče, če 'bi narave ne 
upoštevali ali bi jo  celo zavračali? Seveda 
nočem s tem omalovaževati novih 'pogle
dov na skavtizem, ki so omenjeni v vpra
šanju. S problemi mladine se v organiza
ciji stalno srečujemo. »Medium iter opti- 
mum est« (Srednja -pot je najboljša), pravi l 
latinski pregovor in z njim  se strinjam , 
še posebno v tem  vprašanju.

Moderna skavtska organizacija ne sme 
pozabiti, kakšni so bili v začetku njeni 
temelji, ne sme pa se niti izmikati in  igno
rirati novih potreb, ki jih prinaša napre
dek družbe.

Vprašanje: Kako poteka letošnji tabor?

Odgovor: Tabor je ločen na dva Podta
bora, za fante in dekleta, tako da lahko 
vsaka skupina živi neodvisno. 'Srečujemo 
se seveda pri tabornih ognjih, na izletih, 
igrah, pri maši in pri razgovorih. Z le
tošnjim taborom sem precej zadovoljen: 
končno smo vsaj delno odpravili nekatere 
organizacij sike (pomanjkljivosti, ki so se 
pojavile v zadnjih letih. Tudi obiskovalci 
našega tabora so se lahko prepričali o 
novostih.

Ne vem, če gre bolje pri vsakodnevnih 
tabornih programih ali pri večernih og
njih, kjer imajo posamezniki in vodi mo
žnost, da se izkažejo v tehniki izražanja. 
Poudariti moram še, da je  letos srednja 
starost na taboru nižja kot prejšnja let3 
in to je  treba upoštevati za objektivno 
oceno tabora. Nadvse pozitivno se mi zd' 
sodelovanje mlajših pri vodstvu, kjer so 
se nekateri prav izkazali.

*  *  *

Do m odgovori voditeljev goriških skav
tov in skavtinj. Upam, da so njihove mi- 
sli pomagale bralcem, da si ustvarijo š« 
bolj verno sliko o organizaciji, ki intf 
med našo mladino lepe uspehe, toda za 
ceno nenehnega iskanja in uveljavljanja 
novih možnosti in vzgojnih prijemov.

(Zapisal B. SJ
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j B ra lc i p iše jo
Pojasnilo dr. Sfiligoja

Prejeli smo s prošnjo za objavo:
V »Katoliškem glasu« štev. 29 z dne 17. 

julija ste poročali ,da je pokojni Ivan 
Prinčič iz Krmina bil član SDZ, to je Slo
venske demokratske zveze.

Resnici na ljubo moram povedati, da 
blagopokojni Ivan Prinčič ni bil nikoli 
član Slovenske demokratske zveze, ampak 
Slovenske krščansko socialne zveze.

Na listi SDZ za goriški pokrajinski svet 
Pa je Ivan Prinčič kandidiral leta 1961 in 
1965 kot zaveden krminski Slovenec in ne 
kot njen dejanski član.

Prav na pobudo vodstva SDZ je leta 
1965 kandidiral tudi na listi Krščanske de
mokracije za obnovitev občinskega sveta 
v Krminu in bil izvoljen ter imenovan za 
občinskega odbornika. S spoštovanjem, 
član vodstva bivše SDZ

dr. Avgust Sfiligoj

★
Še nekaj o dogodkih 

v San Damianu
Spoštovano uredništvo! Oprostite, če se 

spet oglašam glede dogodkov v San Da
mianu. Je to odgovor na vaš članek, ki 
ste ga ponatisnili iz Družine, kjer pišete, 
da je  škof Manfredi dal zapreti cerkev v 
San Damianu, ker da jo nenehno izkori
ščajo častilci Rože Quattrini. In  vendar 
kako bi bilo lepo, če bi jo vsi kristjani 
tako izkoriščali. To pišem zaradi resnice; 
drugo me ne briga.

Najprej na jpovem, da v San Damianu 
ne gre za častilce Rože Quattrini, ki jo 
ljudje imenujejo Mamma Rosa, ampak za 
častilce Matere božje. Ni prvikrat, da je 
škof dal zapreti cerkev. Obiskovalci San 
Damiana bi radi bili pri sv. maši, ko pri
dejo tja. če se pa Mati božja res prika
zuje v San Damianu, ve to samo Roža 
Quattrini. Da pa so dogodki v San Da
mianu nadnaravnega značaja, mora vsak 
pošten človek priznati.

Nobena skrivnost ni, da je Mamma Ro
sa čudežno ozdravela. Potem ko je preži
vela devet let med domom in bolnišnico, 
so jo poslali domov v oskrbo domačih, 
ker ji zdravniška veda ni mogla nič vec 
pomagati. Komaj pet dni po svojem pri
hodu iz bolnišnice, na praznik nadangela 
Mihaela leta 1961 je Roža nenadoma ozdra
vela in zdaj po 19 letih je še vedno zdra
va. Kako si vi to razlagate? Ali ni to ču
dež? Preveč je zadeva resna, da bi si za
krivali oči in mašili ušesa. Kdo je, ki go
vori v San Damianu, Bog ali hudič? Ali 
morete vi dati odgovor na to vprašanje, 
pravi odgovor?

In  še. če  se Mati božja prikazuje na hru
ški na vrtu Rože Quattrini, ve to zagotovo 
samo Roža Quattrini. Nikdo pa ne more 
zanikati čudeža, ki se je tukaj zgodil, 
namreč da je hruška vzcvetela v hipu, v 
jeseni, obložena s še nedozorelim sad
jem. Pazite dobro na besedo »v hipu«. 
Bog ne dela čudežev za kratek čas. B i to 
Po vašem bilo hudičevo delo? Škofovo za
držanje in seveda tudi vaše škoduje veri 
in cerkveni avtoriteti.

Lahko bi napisal še mnogo drugega v  
Prid resničnosti božjega posega v San Da
mianu. Pa ni potrebno, zadostujeta ime
novana dva čudeža. Kdor ve povedati, od
kod ta dva čudežu, je  rešil vprašanje San 
Damiana. če  pa tega ne vemo, ne igrajmo 
se slepe m iši z nadnaravnimi dogodki.

Naj omenim še to. Vi (pri Družini) ste 
se namenili, da boste izdali knjigo o ve- 
Hkem čudodelniku patru Piju. Toda ali 
veste, da je bil p. Pij petkrat obsojen od 

Oficija? Niso mu verjeli. Vidite, da 
San Damiano ni nekaj novega v Cerkvi, ki 
/e vedno gledala, oziroma mnogi njeni 
Predstavniki so sumljivo gledali na nad
naravne dogodke v veliko škodo vernega 
ljudstva. Tukaj drži pregovor, da kdor 
hitro da, dvakrat da, seveda če je  še čas 
kaj dati.

Gorica, julija 1980
X.Y.

Opomba uredništva: To pismo smo ob 
javili zato, ker se je  dopisnik podpisal in 
ker im a vsakdo pravico, da pove svoje 
mnenje in ga zagovarja. Kljub temu pi- 
Srnu se naše mnenje o dogodkih v San 
damianu ni nič spremenilo. Nismo mi po
klicani, da sodimo o nadnaravnem izvoru 
*e8a, kar se v San Damianu dogaja, v to 

Poklicana cerkvena oblast, to je doma
či škof in Apostolski sedež v Rimu, ne pa 
Verniki. Cerkvena oblast je  postavljena, da 
k®di -nad verskimi resnicami in božjimi 
Spovedmi. To je potrdil tudi zadnji kon- 

in potrju je sedanji papež. Zato ne gre 
časnikarjem ne vernikom kot je 

8- X. Y. izrekati sodbe, kaj je nadnaravno 
kaj ni, temveč moramo čakati, da do 

8°dki dozorijo. Tako je bilo tudi s p. P> 
je^ .  Saj je  že Gamaliel rekel pred judov- 
skim velikim zborom: »Ce je  ta  načrt ah 
to delo (apostolov) človeško, bo razpadlo,

če je pa od Boga, jih  ne boste mogli uni
čiti« (Apd 5). Ali kot pravi italijanski pre
govor: »Se son rose, fioriranno.« Imejte 
torej potrpljenje in se nikar ne postav
ljajte za sodnika v stvareh, ki niso vaša 
pristojnost. Pa tudi iskanje čudežev za 
vsako ceno ni znak prave pobožnosti ne 
iskrene vere.

Samoobtožba 
o. Dudka

Poročevalske agencije so objavile vest, 
da je  znani p. Dudko imel javno samoob- 
tožbo po moskovski televiziji. Dejal naj bi: 
»Zavedam se, da sem škodoval državi in 
Cerkvi. Preklicujem svoje prejšnje zadrža
nje. To, kar sem mislil, da je bil boj zo
per brezbožce, je  bil v resnici boj zoper 
sovjetsko oblast. Zaslepljen s sovražno pro
pagando nisem videl tega, kar se v Sovjet
ski zvezi dela za blagor ljudstva.«

Ko bi človek ne poznal stalinizma in 
njegovih metod, bi se ob takšni samoob- 
tožbi zamislil, ali se ni morda res p. Dud
ko varal, ko je  kritiziral sovjetsko oblast. 
Ker pa poznamo metode stalinizma že od 
velikih čistk v letih 1936-1939, se prav nič 
ne čudimo, da niso še izumrle in  da se jih 
Brežnjev poslužuje kot se jih  je  Stalin. 
Čudimo se le, da imajo Sovjeti nas zapad- 
njake še vedno za tako naivne, da bomo 
takšnim samoobtožbam verjeli.

Za časa Stalinovih čistk smo se čudili, 
kako da so prekaljeni komunisti in revo
lucionarji pred sovjetskimi sodišči reciti
rali slične samoobtožbe (maršal Tuhačev- 
ski, Rykov, Buharin in na stotine drugih). 
Danes vemo, da so bili nedolžne žrtve Sta
linove oblasti in so mnoge po sm rti re
habilitirali.

Po zadnji vojni so slične izpovedi dajali 
razni revolucionarji na češkoslovaškem, 
na Madžarskem, v Bolgariji (Slanski, Lon
don, Laszlo Rajk). Danes vemo, da so 
bile vse te  izpovedi izsiljene, lažne in  ne
resnične. Predno so na Madžarskem are
tirali kardinala Mindszentija, je  ta  dal pi
smeno izjavo, da ne smejo imeti za resni
co, če bo kaj priznal v zaporu. Vedel je, 
kakšne metode stalinisti v zaporih upo
rabljajo.

Isto velja sedaj za p. Dudka. Ta pravo
slavni duhovnik je  izjema med ruskimi 
duhovniki. Šteti ga smemo med oporečni
ke uradne pravoslavne Cerkve in sovjet
skega režima. Najprej je bil župnik v neki 
moskovski župniji. Tu je  zbiral zlasti mla
de in jim  razlagal evangelij. Pravoslavna 
Cerkev le malokdaj pridiga, p. Dudko pa 
je  pridigal vsako nedeljo in praznik. Okrog 
njega se je začelo zbirati veliko vernikov. 
Marsikdaj je  p. Dudko povedal tudi kako 
misel, ki ni bila po volji oblastem. Poli
cija ga je  začela preganjati; so ga tudi 
aretirali, a  znova izpustili. Potem so dose
gli, da ga je  škof prestavil izven Moskve 
v neko oddaljeno župnijo. Toda tudi tja  
so v velikem številu hodili verniki poslu
šat tega pogumnega in pobožnega duhov
nika. Letos je policija p. Dudka znova 
aretirala. Sedaj smo slišali, da je v zaporu 
prebral svojo »izpoved«.

Ubogi Brežnjev in njegova policija, ki 
za svojo oblast potrebujeta slične samo
obtožbe!

Potrebna knjiga: 
Koncilski odloki
Po naročilu slovenskih škofov je  izšla 

knjiga »Koncilski odloki« (768 strani, cena 
480 din). Spremno besedo je napisal že 
rajni nadškof dr. Jožef Pogačnik in delo 
takole predstavil:

»Prvi prevod koncilskih dokumentov 
smo Slovenci kaj hitro  dobili. Izhajali so 
v snopičih s primernimi uvodi. Zdaj je 
prva naklada pošla. Potrebna je  druga, 
predelana in prečiščena izdaja... Poleg pre
voda vseh koncilskih dokumentov vsebuje: 
Najprej splošen uvod o  koncilih in pose
bej o 2. vatikanskem vesoljnem cerkve
nem zboru. Dalje ima 16 posebnih uvodov, 
ki podajajo najpotrebnejša .pojasnila o 
nastanku, vsebini in pomembnosti odlo
kov, pa tudi kratko, jedrnato razlago be
sedila, kjerkoli se zdi to potrebno. Ob 
koncu je  obširno stvarno kazalo za vse 
odloke skupaj. To kazalo bo moglo zelo 
olajšati uporabo koncilskih besedil.«

Dosedanje slovensko besedilo je skrbno 
pregledal in izboljšal po izvirniku in naj
boljših prevodih v druge jezike prof. dr. 
Anton Strle, napisal je tudi nove uvode ter 
s sodelovanjem msgr. Zdravka Revna se 
stavil tako zelo potrebno enotno stvarno 
kazalo (66 strani). Knjigo poživljajo slike 
zadnjih štirih papežev, slovenskih škofov, 
ki so se koncila udeleževali, in dve sliki 
koncila samega. Gre za zelo potrebno knji
go, M bi si jo  lahko omislili tudi laiki.

»Draga« 1980
V kulturnem oziru najbolj pomembno 

zamejsko srečanje »Draga« bo letos na Op
činah v soboto 30. in v nedeljo 31. avgu- 
sla v prostorih Marijanišča kot prejšnja 
leta. Na sporedu so tri predavanja; v so
boto 30. avgusta ob 16.30 »Vera in kultura 
za svobodnega človeka«; v nedeljo dopol
dne ob 9. uri maša v parku na prostem, 
nato predavanje »Slovenstvo v svoji kul- 
turno-politični informaciji danes«; popol
dne ob 16. uri pa zadnje predavanje »Slo
venska Cerkev iz preteklosti v prihodnost«. 
Po vsakem predavanju bo diskusija.

Imena predavateljev so za sedaj nezna
na, kar je škoda. A ni pomoči, ker orga
nizatorji imajo hude izkušnje iz preteklo
sti, ko so oblasti v matični domovini one
mogočile nastop nekaterim predavateljem, 
ker so bila vnaprej znana njih imena.

Vsekakor je prav, da si zamejci rezer
viramo dva dni za obisk »Drage 1980«.

Mačkolje
Fotografska razstava Marija Magajne. V

soboto 19. julija so v Mačkoljah pod okri
ljem PD »Mačkolje« odprli fotografsko raz
stavo Maria Magajne o cerkvah in zname
njih  na Tržaškem.

Na njej so posnete in prikazane vse ka
korkoli pomembne cerkve, kapelice, zna
menja in dm ge podobne znamenitosti na 
Tržaškem in deloma tudi v Trstu samem.

Vsi, ki so razstavo videli v Dolini, so
glašajo v ugotovitvi, da je na njej zbrano 
neprecenljivo narodno in ljudsko boga
stvo, mimo katerega gre vsakdanji človek 
brezbrižno mimo.

Prepričani smo, da bo prav razstava teh 
slik gotovo pripomogla, da se bo marsi
kdo odločil osebno si ogledati prikazane 
objekte na kraju samem, vsi skupaj pa 
da bomo znali pravilno ceniti te  sicer pre
proste spomenike, ki so pa zato (toliko 
bolj pristen odraz mišljenja in dela na
šega človeka na teh tleh v stoletjih.

Mariu Magajni izražamo ponovno vse 
priznanje za to edinstveno dokumentirano 
delo in  se mu obenem zahvaljujemo za 
prijaznost, da je  to razstavo omogočil 
tudi pri nas. Razstava je  bila odprta od 
19. do 28. julija.

Ali ne bi kazalo, da bi v jesenskem času 
to  razstavo videli 'tudi drugod po Trža
škem in tudi na Goriškem?

Dolinska sekcija SSk 
o krajevnem položaju
V ponedeljek 21. julija je odbor sekcije 

Slovenske skupnosti razpravljal o krajev
nem političnem položaju v občini po izidih 
junijskih volitev in o obnovitvi stare koa
licije med komunisti in socialisti v okviru 
občinske uprave, katere odraz je  bila iz
volitev župana in odbornikov na prvi seji 
novega občinskega sveta 8. julija.

Pred tem je  bilo več dvostranskih in 
tristranskih razgovorov, na katerih so 
predstavniki naše sekcije izrazili priprav
ljenost stopiti v novi občinski odbor pod 
pogojem, da se predhodno poglobijo sle
deče točke programa: politika v zvezi z 
urbanističnim načrtom, toponomastika, 
pregled načrta in stroškov v zvezi s social
nim centrom v D o m  ju, enakopravno upo
števanje vseh kulturnih in  družbenih kom
ponent na področju občine, dopolnitev jav
nih prevozov in stvarno izvajanje načela 
dvojezičnosti, te r  da se pri porazdelitvi od- 
bomištev upoštevajo vse zainteresirane po
litične sile, sorazmerno s številom izvolje
nih svetovalcev. Po mnenju SSk bi nam
reč takšen programski sporazum odražal 
težnje naših ljudi po povezavi na narodno
obrambni podlagi.

Na žalost pa ostala partnerja nista spre
jela te osnove za sestavo skupnega pro
grama in odbora za upravljanje občine, ki 
je narodnostno vedno bolj ogrožena. PCI 
je že po prvih razgovorih izrazila prefe
renčni odnos s PSI, in to očitno iz ideo
loških razlogov. Predstavniki krajevne PSI 
se sploh niso izrazili o programskih toč- 
koh SSk, ampak so zahtevali najprej zase 
mesto odbornika podžupana. Ne po krivdi 
SSk so razgovori obtičali na m rtvi točki 
in se nadaljevali le na ravni PCI in PSI.

SSk sm atra potrebno to javno povedati, 
da bodo vsi občani točno obveščeni, kako 
so stvari potekale. Zato odbor sekcije 
odobrava zadržanje svojih predstavnikov 
na omenjenih razgovorih s komunisti in 
socialisti, kajti SSk ni stranka podžupa
nov in odbornikov, temveč ji je  pri srcu 
predvsem reševanje konkretnih proble
mov, ki žulijo prebivalce naših vasi kot 
občane in Slovence.

Končno odbor sekoije SSk sporoča, da 
bo letošnji »Naš praznik« 14. septembra, 
ker je 7. septembra osrednja proslava 50- 
letnice ustrelitve bazoviških junakov.

Šolske sestre
Šolske sestre v Trstu so imele provin

cialni kapitelj od 21. do 23. julija. Obrav
navale so aktualne probleme, ki zajemajo 
redovno duhovnost, pa tudi probleme, s 
katerimi se srečujejo v raznih delokrogih.

Kapitlja se je udeležil tudi tržaški g. 
škof Bellomi, ki je  sestram  maševal. Imel 
je  daljši govor v slovenščini in poudaril 
predvsem zvestobo karizmi redovniškega 
življenja in dela te r  soudeleženost sester 
pri pastoralnem delu v škofiji. Zelo obču
teno je  govoril o poklicih, ki so pereč 
problem za tržaško Cerkev.

Ob koncu je  bilo izvoljeno novo provin
cialno vodstvo. Za provincialko je  bila 
izvoljena s. Marija Amalija Zupanc. No
vemu provincialnemu vodstvu želimo obilo 
božjega blagoslova in lepih uspehov pri 
delu.

Poroka
V soboto 19. julija sta se v cerkvi na 

Repentabru poročila prof. Nadja Maganja 
in časnikar tržaškega radia Ivo Jevnikar. 
Oba že vrsto let aktivno delujeta v slo
venskih organizacijah, predvsem v skavt
ski in v Slovenski skupnosti. Ženin je tudi 
podpredsednik Mladinske sekcije Federa
listične unije evropskih narodnostnih skup
nosti (FUENS).

Vsi prijatelji in znanci jim a iskreno če
stitajo in voščijo vse dobro. Voščilom se 
pridružuje tudi naš list, katerega sodela
vec je  ženin Ivo Jevnikar.

Osebne spremembe v koprski 
škofiji
Benedetič Jožko, župnijski upravitelj v 

Solkanu, je  imenovan za dekana novogori
ške dekanije za dobo pet pet.

Berce Bogdan, župnijski upravitelj sv. 
Jurija, prevzame tudi župnijo sv. Petra v 
Ilirski Bistrici.

Blažič Ivan, kaplan v Idriji, je  prestav
ljen za kaplana v župnijo sv. Odrešenika 
v Novi Goirci.

Cej Giril, župnijski upravitelj, je  razre
šen uprave župnije Slovrenc v Brdih ter 
prevzame v upravo župnijo Tomaj.

Filipič Venceslav, novomašnik, je  ime
novan za kaplana v Dornberku.

Hlad Ivan, župnijski upravitelj, je razre
šen uprave župnije Čepovan ter sprejme 
v upravo župnijo Vogrsko.

Jerman p. Anton OFM je razrešen slu-

Salezijanec g. Viktor Godnič je v nede
ljo Zl. julija obhajal srebrno mašo v Na
brežini. Neka njegova stara znanka o njem  
takole piše:

Kaj tako veselo pritrkavajo naši zvono
vi? V tem trenutku ti kot srebrnomašnik 
daruješ Vsemogočnemu sveto daritev in 
jaz mislim nate. Spominjam se tvojih 
otroških let in spomin mi gre na tvoja 
mlada leta. Vsak dan smo bili skupaj in 
se pogovarjali, malo je  bilo veselih dni. 
Tvoj oče, delavec, je  trdo  delal, da je 
preskrbel vsakdanji kruh. Tvoja m ati je 
težko čakala ob sobotah, koliko ji bo pri
nesel in  če bo dovolj za ves teden, še  
tvoje none se spominjam, kako je krpala 
in šivala na klopci pred hišo, da je po
magala v tistih časih preživljati težki po
ložaj, ki ga je  doživljala skoraj vsaka

žbe kaplana na Kapeli in postane magistei 
novincev.

Jug p. Avguštin OFM, gvardijan in eko
nom na Sveti gori, je  imenovan za kaplana 
v Solkanu.

Kastelic Ludovik, župnijski upravitelj, 
je razrešen uprave župnije sv. Petra v Ilir
ski Bistrici in prevzame v upravo župnijo 
Košana.

Kos p. Alojzij OFM je razrešen službe 
župnika-vikarja na Kapeli in je imenovan 
za kaplana prav tam.

Kožlin Marijan je  razrešen uprave žup
nije Podmelec ter prevzame upravo žup
nije Šempas.

K ram ar Emil, novomašnik, je  nastavljen 
za kaplana v Cerkno.

Kržišnik Janez, kaplan v Postojni, pre
vzame upravo župnije Cepovan in soupra- 
vo župnij Lokovec in  Lokve.

Langerholz p. Ildefonz OFM je imenovan 
za kaplana na Kapeli.

Leskovec Rafael, kaplan v župniji sv. 
Odrešenika v Novi Gorici, je  prestavljen 
za kaplana v Ilirsko Bistrico.

Mislej Franc, kaplan v Cenknem, je p re
stavljen za začasnega pomočnika na šen t
viško goro.

Pilat Anton .župnijski upravitelj, je  raz
rešen uprave župnije Vogrsko in nastopi 
bolniški dopust.

Sedej Anton, novomašnik, je  nastavljen 
za kaplana v Komen.

Silvester p. Mirko OFM, kaplan na Sveti 
gori, odhaja na Brezje.

Srebrnič Ilermenegild, župnik, je razre
šen župnije Tomaj in stopa v začasni 
pokoj.

Škerlj Žarko, novomašnik, je  imenovan 
za kaplana v Postojni.

Štrancar Albert, novomašnik, je  nastav
ljen za kaplana v Idrijo.

Valič Cvetko, kaplan v Dornberku, pre
vzame upravo župnije Podmelec in  soupra- 
vo župnije Roče.

Vončina Srečko je  razrešen uprave žup
nije Šebrelje ter prevzame upravo župnije 
Šlovrenc ter soupravo župnij Gradno in 
Kožbana.

Vrtačič p. Peter OFM, gvardijan na Ka
peli, je  imenovan za župnika-vikarja prav 
tam.

Državni udar v Boliviji
V Boliviji so vojaki proglasili diktaturo. 

Z vojaškim udarom so vrgli vlado in za
časno predsednico Lidijo Gueiler. Ta se 
je  zatekla v prostore papeške nunriature. 
Drugi politiki so zbežali v inozemstvo ali 
se poskrili. Delavci in sindikati so se sicer 
skušali upreti, toda vojaki so v krvi za
dušili upor. Večina južnoameriških držav 
obsoja vojaški udar v Boliviji, ki je  zavrl 
demokratični razvoj v deželi. ZDA so Bo
liviji odrekle sleherno pomoč, dokler se 
režim ne spremeni. Toda vemo, kako se te 
stvari končajo v Južni Ameriki: vsi pro
testi počasi utihnejo, diktature pa osta
nejo.

delavska družina.
Prišla so leta vojne in grozot, nekaj ča

sa si se zaposlil, da si pomagal družini, 
a kot vsi mladi, si moral tudi ti misliti 
na bodočnost; izbral si, kar ti je  srce 
velelo. Odzval si se božjemu klicu. Že pet
indvajset le t mašuješ pred našimi oltarii 
in otroke učiš moliti in ljubiti Boga.

Dragi Viktor! Ko bo lepa slovesnost mi
mo in boš odpel svoj slavospev Najvišje
mu ter bodo zvonovi utihnili in ko boš 
v vsakdanjem življenju spet ponižno stal 
pred oltarjem  in Jezusa prosil milosti, 
spomni se nas vseh, ki te  imamo radi.

Ponosni smo, da sin našega naroda pro
si za nas, da ljubi našo kraško zemljo in 
da, kar čuti v srcu do lepe Nabrežine, 
izliva v barvah v prekrasne slike, ki bodo 
ostale njemu in nam v trajen spomin.

Nekdanja soseda

Jubilant g. Viktor Godnič ob družinskem prazniku

25-letnica duhovništva Viktorja Godniča
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Izredna obletnica
»Katoliški glas« je  v svoji zadnji številki 

napovedal dva praznika v Pevmi: dan pet
ja  in vina, brez katerih' si je težko pred
stavljati Brica, in  obvestilo o 70-letnici 
mašništva msgr. Antona R utarja na dan 
praznovanja sv. Ane, farne patrane.

Prelep sončni dan je  med veselim p ritr
kavanjem vabil farane in  okoličane v 
okrašeno božjo hišo, da počaste svojega 
dolgoletnega župnika, danes železomašnika 
in najstarejšega slovenskega duhovnika. 
Kljub teži svojih 94 let je  kar krepko pri 
šel pred oltar, v spremstvu somaševalcev 
škofovega vikarja dr. Oskarja Simčiča, 
prelata Andreja Simčiča iz Ravnice, dekana 
M arjana Komjanca in še kakih 15 sobra
tov, med katerimi smo opazili škofovega 
vikarja iz Trsta dr. Škerla, dva beneška 
duhovnika msgr. Birtiča in Gujona, kanal
skega dekana Šuligoja in še zastopnika 
s Kapele g. Ličena ter seveda domačih du
hovnikov iz Gorice tja  do Devina z msgr. 
Kretičem.

Po uvodni pesmi domačega zbora, ki je 
izborno spremljal vso slovesnost, sta de
ček in deklica s kratkim  voščilom izročila 
jubilantu lap košek cvetja v slovenskih 
barvah, da je g. Antonu kar samo od sebe 
sililo na jezik: »Roženkravt in rožmarin, 
zraven nagelj ček v spomin.« Košek je 
krasil o ltar do konca slovesnosti. Potem 
so sledila voščila fanta in dekleta, mož in 
žena, s šopi rdečih rož, da so slavljenca 
skoro zasuli.

Prvo berilo je  prečital 92-letm, a še mla
deniški dr. Brajša, po evangeliju pa je 
nastopil prelat Andrej Simčič, ki je naj
prej prebral vse, kar je  prišlo važnega za 
ta  dan: pismo sv. očeta Janeza Pavla II., 
pozdrav kardinala Casarolija, čestitke go- 
riškega nadškofa Cocolina, ganljivo vošči
lo ljubljanskega nadškofa Šuštarja in po
možnega škofa Leniča, krepko in spodbud
no besedo škofa Jenka te r  brzojav škofa 
in kapitulamega vikarja Grmiča.

Pridigar je  nato  orisal življenjsko pot 
msgr. Antona Rutarja, odkar je  ročmjski 
župnik Jarc, ko ga je  zagledal tako drob
nega pred seboj, razsodil: »Saj ne bo nič 
iz njega«, preko njegovih službenih mest, 
odgovornih in težavnih, zlasti med prvo 
svetovno vojno, (ko je  z velikani žrtvami 
in skoro neverjetno trmoglavostjo rešil 
ves arhiv goriške nadškofije in dragoceno 
semeniško knjižnico, ki še danes časa mla
dih in  požrtvovalnih ljubiteljev stare zgo
dovine, da bodo preiskali dokaze, ki jih 
narod hrani. Po prošnjah se je nadaljevala 
sveta daritev, med katero ni bilo običaj
nega ofra, marveč so spominske podobice 
razdelili k a r po cerkvi. Sledila je  zahvalna 
pesem in blagoslov z Najsvetejšim.

Na stopnicah pred cerkvijo je  nato slav
ljenec sprejemal voščila svojih nekdanjih 
faranov in vseh udeležencev, ki so mu ho
teli izraziti svoje veseli je, da je  bil prizor 
kar ganljiv, zlasti ko so nekemu možu 
pritekle iz oči debele solze. Potem ko so 
še fotografi opravili svoje delo, so gostje 
odšli na Oslavje k Tildi na kosilo.

Tudi tam  je  cerkveni zbor zapel vedno 
lepo »Marija, skoz življenje« in ono »Mno- 
gaja Ijeta«. Pred in med kosilom so se 
zvrstili razni govorniki. Prvi seveda pridi
gar prelat Simčič, nato msgr. Škerl, za 
Gorico škofov vikar Oskar Simčič, za Be
nečijo msgr. Birtič, nekaj starih spominov 
iz bogoslovja, k je r je bil jubilant ekonom, 
je  natresel g. Zorn, nakar so dvignili tudi 
dr. Brajšo, da je še on povedal, kako je 
bilo nekoč. Dekan slovenskega področja 
Komjanc se je  ob koncu zahvalil slavljen
cu za vse požrtvovalno delo, gospod že- 
lezomašnik pa je tudi zdaj, kakor je nare
dil v cerkvi ob koncu božje službe, izrazil 
svojo zadovoljnost in veselje ob 70-letnici.

Lepa slovesnost, redka in skoro edinstve
na, ki pa daje misliti, če pogledamo na 
slavljenčeve spremljevalce pred oltarjem: 
on sam železomašnik, star 94 let; tam 
okoli njega eden, ki je obhajal zlato mašo 
temu štiri leta, drugi, ki jo  je  imel pred 
trem i leti, tretji, ki jo  je  obhajal letos, 
dveh pa niti n i bilo zraven, četudi sta 
zlatomašnika letos in 1977 leta. In vsi 
ostali? Da srebmomašnikov niti ne ome
njamo! Saj so v večini! Po letih mladega 
ni bilo nobenega med njim i, čeravno so 
navzoči še mladi po duhu!

Naši ljudje se s takim navdušenjem ude
ležujejo novih maš, da »je vredno strgati 
par čevljev zanjo«, radi prihajajo  na sre
brne in zlate maše, danes, 27. julija 1980 
celo na železno! Kje pa so fantje, ki bi se 
žrtvovali za druge in šli v semenišče ter

zapeli novomašno Slava Bogu na višavi? 
Ali smo res vsi taki materialisti, da nam 
duhovne, večnoveljavne dobrine nič več 
ne pomenijo? Svet nam  s svojimi užitki 
zakriva pogled v onstranstvo, toda ne mo
re nas prepričati, da smo na pravi poti. 
Le misliti nam ne pusti, da se ne bomo 
vpraševali, kaj bo z nami, ko nas naši 
otroci, od nas vzgojeni čisto posvetni, spra
vijo v Dom, ki ni dom, kakor bi si ga 
želeli.

Žetev je  velika! Gospod, pošlji delavcev 
na svojo žetev!

M. Z.

Ronke: Anton Cingerli 
žrtev prometne nesreče
V petek zvečer 26. julija se je v prom et

ni nesreči hudo poškodoval 59-letni Anton 
Cingerli, bivajoč v Ronkah. Prepeljali so 
ga v tržiško bolnišnico, kjer je  podlegel 
poškodbam v nedeljo 27. ju lija v prvih 
ju tranjih  urah.

Pokojnik se je rodil v Štandrežu ter iz
hajal iz kmečke družine. Leta 1947 se je 
poročil z Olgo Marušič iz Dola, kam or se 
je tud i preselil in tam  kmetoval. V za
konu sta se rodila dva otroka, Nadja in 
Ivan. Leta 1968 se je  družina preselila v 
Ronke. Poleg dala v tržiški ladjedelnici, 
je še naprej obdeloval zemljo.

Z velikim zanimanjem je sledil vsemu 
političnemu življenju Slovencev v zamej
stvu. Bil je  zaveden Slovenec in  izredno 
delaven. Ob vseh urah  je  bil na traktorju , 
s katerim  je obdeloval svoje njive, predno 
je odhajal na svoje delovno mesto.

Njegov ognjevit značaj se je  pokazal tu 
di v ^političnem življenju. Vedno je  z ve
seljem sprejemal pripadnike slovenske po
litične organizacije SSk in z vztrajnostjo 
predlagal vedno večjo prisotnost v Ronkah 
in na Tržiškem sploh. Bil je  med najbolj 
navdušenimi pobudniki samostojnega po
litičnega nastopa ob zadnjih občinskih vo
litvah v Ronkah. Sam je  z velikim pono
som sprejel kandidaturo. Ni pa mogel pre
boleti dejstva, da lista ni prodrla, kljub 
tako veliki prisotnosti Slovencev v Ron
kah. Vendar ni obupal in je  že z nestrp
nostjo čakal novih volitev, prepričan, da 
bo slovenska lista ob drugem poskusu že
la gotov uspeh. K ruta usoda pa mu ni 
dala dočakati prihodnjih volitev.

Močno je trpel tudi zaradi širokih raz
laščanj v Štandrežu in  se s sestrami boril 
proti krivičnemu pritisku ob odtujevanju 
slovenske zemlje. Moramo mu priznati, da 
je po svojih močeh bil m ed najbolj delav
nimi slovenskimi političnimi aktivisti v 
Ronkah. Ko se je  vozil skozi Doberdob 
in je  vedel za nova vprašanja, se je  vedno 
ustavil pri članih sekcije SSk, da je  s te
mi o njih razpravljal. V slovenskem duhu 
je  vzgojil tudi svoja dva otroka Sin Ivan 
je član pokrajinskega sveta SSk.

Pogrebne svečanosti, katere je  opravil 
msgr. Virgulin, so bile v torek 29. t. m. v 
cerkvi sv. Lovrenca v Ronkah. Pokopali 
so ga na tam kejšnjem  pokopališču. SSk 
izraža težko prizadeti družini globoko in 
občuteno sožalje.

Iz »Števerjanskega vestnika«
Izšla je  junijska številka »Števerjanske

ga vestnika«. Iz nje povzemamo pregled 
občinskih valitev po zadnji vojni. Razen 
na volitvah leta 1961 sta  vedno nastopali 
dve listi, Slovenska skupnost oz. SDZ in 
pa Občinska enotnost. V prvi listi so se 
vedno zbirali slovenski demokrati, v ob

činski pa slovenski levičarji. Uspehi so 
bili naslednji:

Leta 1951 (prve svobodne volitve po voj
ni): Slov. skupnost (oz. SDZ) 274, Obč. 
enotnost 228 (razlika 46 glasov); leta 1956: 
229 in 215 (razlika 14); leta 1961: 225 in 198 
(27); leta 1965 : 259 in 185 (74); leta 1970: 
277 ter. 170 (107); leta 1975: 263 in 200 (63); 
leta 1980: 315 ter 218 (97). Najm anjša raz
lika je bila leta 1956, komaj 14 glasov, 
najviečja pa leta 1970 in sicer ,107 glasov.

Iz pregleda je razvideti, da se mladi vo- 
lilci opredeljujejo za SSk in v m anjši me
ri za Občinsko enotnost, to je  za socialiste 
in komuniste. Na letošnjih volitvah je 
npr. SSk pridobila 52 glasov, občinska 
enotnost pa 18.

V Vestniku je  tudi lepo poročilo o po
svetitvi novega oltarja na Jazbinah. Tako 
zvemo, kako velikodušni so bili domačini, 
ki so vse stroške za novi o ltar krili s sa
moprispevkom. Nabrali so vsoto 6.715.500 
lir. Gotovo so vredni pohvale in  še bolj 
posnemanja, da bi jim  sledili tud i drugi, 
kadar gre za dobre pobude. Iz lastn ih  sil 
in sredstev bomo gradili svojo prihodnost!

★
Seja občinskega sveta. V petek 25. julija 

se je sestal novoizvoljeni števerjanski ob
činski svet, da potrdi nekatere sklepe ožje
ga odbora, in sicer: načrt za gradnjo pe
tih m anjših stanovanj v stari občinski 
šoli, ki bodo služila ostarelim Števerjan- 
cem, ki nim ajo lastnega stanovanja ter 
sorodnikov, ki bi zanje skrbeli. Nato sklep 
za sanacijo starih stanovanj po načrtu 
arhitekta Codelje iz Gorice. Vaščani ima
jo namreč pravico do posojila po znižani 
obrestni meri za prenovo starih  stanovanj. 
Rok za vlaganje zadevnih prošenj poteče 
konec tega meseca. Nato je  svet potrdil 
imena štirih tehnikov, ki jih  je  imenovala 
deželna uprava za ohranjevanje zgodovin
skih stavb v občini te r  spremenitev občin
skega organika za dve novi delovni moči 
in sicer enega geometra te r  eno tipkarico.
V tem smislu je  bila napravljena prošnja 
v Rim, da bi ojačili število uslužbencev 
v občini. Kot zadnjo točko je  sviet potr
dil sklep, ki se nanaša na deželni pravil
nik o delovanju občinskih knjižnic.

K ar se tiče županovega poročila, je  raz
veseljivo, da sta  župan Klanjšček in pod
župan Ciril Terpin dobila zagotovilo od 
predsednika trgovinske zbornice v Gorici, 
da bo ta  dodelila naši občani podporo za 
dograditev nove vodovodne postaje ter 
napeljave ustreznega vodovodnega omrež
ja, in  sicer za kmetijske namene. To za
gotovilo daje veliko upanje, da se bo pro
blem vode v naši občini definitivno rešil, 
saj naše upravitelje tare  že dobrih deset 
let. Svet je  nato prešel k imenovanju ra
znih občinskih komisij.

Na Poljskem je Cerkev 
še vedno zapostavljena
Poljski škofje so na svoji zadnji škofov

ski konferenci ponovno ugotovili, da še 
vedno ni prišlo do normalnih odnosov med 
Cerkvijo in  državo. Tudi vatikanski list 
»L'Osservatore Romano« v poljskem jezi
ku še vedno nima dostopa na poljsko 
ozemlje.

D A R O V I
Za Katoliški glas: Viktorija Chemelli, 

Sesljan 7.000; Pina Kovačič 2.000; misijon
ski b ra t Pavel Musiza 10.000 lir.

Za Zavod sv. Družine: družina Vetrih 
namesto cvetja na grob. Ivana Prinčiča, 
Mile Dovgan in Franca Žbogarja po 10.000 
lir.

Za cerkev na Opčinah: Fedora Polli 
5.000; družina Kacin ob obletnici mamine 
sm rti 100.000; hčerke v spomin mame Tere
zije Hrovatin-Sosič 20.000; Marija Švab v 
spomin pok. Marije Ravbar 10.000; družina 
Simič Bernarde ob obletnici sm rti moža 
in očeta Marija 10.000; mož Mario in sva
kinja Vida ob prvi obletnici sm rti Ane 
Rebec 25.000; N. N. 100.000; N. N., za uboge 
50.000; Erm inija Daneu v spomin pok. Tere
zije Hrovatin 5.000; Erm inija Daneu v spo
min pok. Marize Simič 5.000; družina Cvel
bar 50.000; Karlo Ghermig ob krstu hčerke 
Alessie 20.000; razni 9.000; N. N. za uboge
20.000 lir.

Za Skupnost »Družina Opčine«: Marija 
Tavčar namesto c v e t ja  na grob Karlota 
Purič 5.000; Marija Tavčar namesto cvetja 
na grob Marije Škabar 5.000; mož Mario 
in svakinja Vida ob prvi obletnici sm rti 
Ane Rebec 25.000 lir.

Za Marijanišče na Opčinah: Lora Bani 
ob krstu vnukinje Alessie 20.000 lir.

Za lačne po svetu: David in Marta v 
spomin očeta g. Žbogarja 10.000 lir.

Ob smrti Romanota Čavdek: sestra Mil
ka za Katoliški glas 25.000 in za Alojzije- 
višče 25.000 lir.

Za kočo sv. Jožefa v Žabnicali: Nada 
Tomšič namesto c v e t ja  na grob strica Ro
manota Cavdek 50.000 lir.

Za misijone: M. K. 10.000 lir.
Za misijonarja V. Kosa: P. R., Trst

2.000 lir.

OBVESTILA
Romanje na Barbano

Ker se bo šolsko leto začelo verjetno že 
10. septembra, bomo program našega vsa
koletnega romanja na Barbano nekoliko 
spremenili, in sicer tako, da bo skupna 
maša popoldne ob 16. uri na praznik Ža
lostne Matere božje, v ponedeljek 15. sep
tembra kot ponavadi. Organizatorji naj s 
tem računajo, ko naročajo avtobuse.

Koncert pri Sv. Roku. V četrtek 7. av
gusta ob 21. tiri bo v cerkvi sv. Roka v 
Gorici orgelski koncert prof. Huberta Ber
ganta ob spremljavi violinista prof. Alfre
da Marcosiga. Izvajala bosta dela Men
delssohna, Handla, Dupreja, F. M. Veraci- 
nija. Vstop prost. V odmoru bo dr. Lucio 
Rapaccioli govoril o orglah, kraljevskem 
instrumentu.

Proslava 75-letnice zavoda sv. Stanislava 
in prve slovenske gimnazije v Šentvidu bo 
v petek 14. novembra v Ljubljani.

Za misijon p. V. Kosa: Marija Vidau, 
Opčine 1.000 Ndin.

Ljubljanska TV
Spored od 3. do 9. avgusta 1980

Nedelja: 18.25 Slovesni zaključem olim
pijskih iger v Moskvi. 21.00 Zgodbi z mor
ja, drama. 22.05 Gospodarske vezi.

Ponedeljek: 19.20 Vrtec na obisku. 19.45 
Mladinska oddaja. 21.00 Liberanovi, drama. 
22.05 Sodobniki.

Torek: 18.50 Lutke. 19.05 Jugoslovanski 
narodi v pesmi in plesu: Taneč. 19.45 Po 
sledeh napredka. 21.00 Popisani državljan, 
dokumentarna oddaja. 21.45 Dnevi Turbi- 
novih, nadaljevanka.

Sreda: 18.40 Velike razstave. 19.05 Naša 
pesem 80. 21.05 Igre brez meja.

Četrtek: 19.05 Tehtnica za natančno teh
tanje, otroška oddaja. 19.45 Življenje v 
rijeki Crnojeviča, reportaža. 21.00 Šesti av
gust, japonski film. 22.25 Kitajski dnevnik.

Petek: 19.00 Leti, leti pikapolonica. 19.15 
Aliče v čudežni deželi. 21.00 Jadranska sre
čanja. 21.25 Blakeovih sedem, film. 22.30 
Lilith, ameriški film.

Sobota: 17.55 Klic divjine, mladinski film. 
19.35 Robinovo gnezdo, nanizanka. 21.00 
Nicholas Nicklebv, nadalj. 21.55 Muppet 
show. 22.20 Notranje življenje Daisy Cio- 
ver, ameriški film.

O G L A S I
Za vsak mm višine v širini enega stolpca: 

trgovski 300 lir, osmrtnice 250 lir, k 
temu dodati 15 % davek IVA.

Odgovorni urednik: msgr. Franc Močnik 
Tiska tiskarna Budin v Gorici

Izdaja Katoliško tiskovno društvo

ZAHVALA
Vsem, ki so z nami sočustvovali ob tra 

gični sm rti našega dragega moža, očeta in 
nonota

Antona Cingerli
se iskreno zahvaljujemo. Zlasti naj gre 
zahvala msgr. Virgulinu, darovalcem cvet
ja  in osebju kirurgičnega in  ortopedskega 
oddelka bolnišnice v Tržiču.

Ronke, 30. julija 1980
Družina Cingerli

f  Radio Trsi A
Radio Trst A oddaja na srednjem valu 

305,9 m ali 981 Khz in na ultrakratkih va
lovih s frekvenčno modulacijo od 96,1 
Mhz do 103,9 Mhz. Glavne frekvence so: 
vzhodna Benečija 96,1, Gorica 98,3, Rezija 
in Kanalska dolina 100,7, Videm 101,9; 
Trst 103,9.

Časnikarski programi ob nedeljah: Po
ročila ob 8., 13., 19; kratka poročila ob 
11., 14.; novice iz Furlanije-Julijske krajine 
ob 11., 14., 19.15. Ob 8.30 kmetijska odda
ja, ob 9. uri sv. maša.

Časnikarski programi od ponedeljka do 
sobote: Poročila ob 7., 8., 10., 13., 15.30, 19. 
Kratka poročila ob 9., 11.30, 17., 18. Novice 
iz Furlanije-Julijske krajine ob 8., 14., 19.15.

Spored od 3. do 9. avgusta 1980
Nedelja: 9.00 Sv. maša iz župne cerkve 

v Rojanu. 10.30 Oddaja o Benečiji. 11.00 
Mladinski oder: »Blisk nad Pacifikom«. 
11.40 Nabožna glasba. 12.00 Narodnostni 
trenutek... 12.30 Na počitnicah. 14.10 Kul
turni dogodki in Četrtkova srečanja (pono
vitev). 17.00 Šport in glasba.

Ponedeljek: 8.10 Dober glas gre v deveto 
vas. 9.00 Otroški kotiček. 9.20 Utrinki iz 
operet. 10.10 Skladbe slovenskih avtorjev.
11.00 Lahka glasba. 12.00 Kulturni obzor
nik. 13.20 Primorska poje. 14.00 Radi smo 
jih poslušali. 14.30 Roman »Moč preteklo
sti«. 15.00 Glasbeni popoldan za mladino.
16.00 Bratje, le k soncu, svobodi! (ponovi
tev). 17.00 Kulturna kronika. 17.10 Skladbe 
za solistično violino. 18.00 Abdus Salam: 
Pogovori o fiziki. 18.20 Priljubljeni motivi.

Torek: 8.10 Z nami ali proč od nas! 9.00 
Otroški kotiček. 10.10 Koncert. 11.00 Lahka 
glasba. 11.40 Folklorni odmevi. 12.00 Skla
dišče vsega lepega. 14.10 Glasbeni popoldan 
za mladino. 16.00 Na produ Glinščice (po
novitev). 17.00 Kulturna kronika. 17.10 
Skladbe za solistično violino. 18.00 »Bese
de v pesku«, igra.

Sreda: 8.10 Čoln - šport in razvedrilo.
9.00 Otroški kotiček. 9.20 Utrinki iz opere?.
10.10 Koncert. 11.00 Lahka glasba. 11.40 
Folklorni odmevi. 12.00 Pod M atajurjan.
12.30 Melodije od vsepovsod. 13.20 Zborov
ska glasba. 14.10 Radi smo jih poslušali.
14.30 Roman »Moč preteklosti«. 15.00 Glas
beni popoldan za mladino. 16.00 Svoboda 
je terapevtična (ponovitev). 16.30 Orkestri 
in zbori. 17.00 Kulturna kronika. 17.10 
Skladbe za solistično violino. 18.00 Narod
nostni trenutek Slovencev v Italiji.

Četrtek: 8.10 Stoji učilna zidana. 9.C0 
Otroški kotiček. 9.20 Utrinki iz operet. 10.10 
Koncert. 11.00 Lahka glasba. 11.40 Folklorni 
odmevi. 14.10 Glasbeni popoldan za mla
dino. 16.00 Koder teče, ondod moči (pono
vitev). 17.00 Kulturna kronika. 17.10 Skladbe 
za violino. 18.00 Četrtkova srečanja. 18.20 
Priljubljeni motivi.

Petek: 8.10 Osebna vozila danes. 9.00 
Otroški kotiček. 9.20 Utrinki iz operet. 10.10 
Koncert. 12.00 Na goriškem valu. 13.20 
Zborovska glasba. 14.10 Radi smo jih  po
slušali. 14.30 Roman »Moč preteklosti«.
15.00 Glasbeni popoldan za mladino. 16.00 
Goriške podobe (ponovitev). 17.00 Kultur
na kronika. 17.10 Skladbe za violino. 18.00 
Kulturni dogodki. 18.30 Slovenski priimki 
v Furlaniji in na Goriškem.

Sobota: 8.10 Potovanje v Ameriko. 9.00 
Otroški kotiček. 9.20 Utrinki iz operet.
10.10 Koncert. 12.00 Glasnik Kanalske doli
ne. 12.30 Melodije od vsepovsod. 14.10 Glas
beni popoldan za mladino. 16.00 Iz film
skega sveta. 17.00 Kulturna kronika. 17.10 
Skladbe za violino. 18.00 »Neron impera
tor«, igra. 18.45 Vera in naš čas.

Potrti naznanjamo žalostno vest, da je v 82. letu starosti mirno v Gospodu zaspala 
naša draga sestra in teta

PEPKA SEDMAK (BELEKOTOVA)
K večnemu počitku smo jo položili minuli torek 29. julija.

Sorodstvo
Sv. Križ - Prosek - Tržič

Z A H V A L A

Zahvaljujemo se vsem, ki so na kateri koli način z nami sočustvovali ob bridki 
izgubi predrage mame

MARIJE ŠTRANJ vd. LAVRIHA
•>inu Grmeku in vsem, ki so jo sprei 

Žalujoči: hči z možem, sinom in hčerk«

Še posebna zahvala velja g. župniku Albinu Grmeku in vsem, ki so jo spremljali 
na njeni zadnji poti.

Dolina, 23. julija 1980


